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y Mikor és hogyan csöppentél ebbe a mun-
kába?

– A Pastorale sorozat nem sokkal azután 
született meg, hogy zeneirodalom tanárként 
idekerültem. Az elsô sorozat koncertjeit 
1997/98 fordulóján rendeztük meg. De elô-
ször talán beszéljünk az elôzményekrôl. A 
zuglói „Istvános mûhely” most hatvan éves: 
1954-ben Záborszky József megalapította az 
I. István Gimnázium diákzenekarát. Ez az 
együttes eredményesen dolgozott, egyre 
magasabb színvonalon. Már a kezdetekben 
neves karmesterek: Ferencsik János, Kórodi 
András is örömmel látogattak ide vezényel-
ni. Zeneakadémiai koncerteket rendeztek, 
nyári táborokat szerveztek, de persze a ze-
nekar akkor még amatôr együttesnek számí-
tott, és a szó mai értelmében vett is me ret ter-
jesztô mûsorok sem léteztek még. A zenekar 
eredményei logikussá tették, hogy az itteni 
zeneiskola igazgatását is Záborszky Józsefre 
bízzák. További fontos lépés a fejlôdésben, 
hogy a zeneiskolából 1990-ben kinôtt egy 
zenemûvészeti szakközépiskola. Ennek elsô 
igazgatója Záborszky István volt, de csak 
egy évig, utána Finnországba költözött, ahol 
ma is él. Ekkor vette át a „konzi” igazgatását 
Záborszky Kálmán. Ô volt az, aki a rend-
szerváltás után kiharcolta, hogy az iskola 
megkaphassa az egykori zuglói pártházat – 
hasznosabb célokra… Ez lett a Zuglói Zene-
ház. Így a zeneiskolának és a szakközépis-
kolának végre lett egy megfelelô székháza 
– bár a zeneiskolai oktatás ma sem itt folyik 
(itt ehhez nem is volna elég hely), hanem a 
kerület különbözô oktatási intézményeinek 
épületeiben. Amikor én idekerültem, a ze-
neiskola igazgatása és a szakközépiskolai 
oktatás már itt, a Columbus utcai épületben 
zajlott.

y Hogyan lett ebbôl az épületbôl hangver-
senyterem?

– Az épületnek már pártházként is volt több 
olyan kisebb-nagyobb terme, amely kivá-
lóan alkalmasnak bizonyult vizsgákra, tan-
szaki hangversenyekre. Záborszky Kálmán 
elsôdleges célja azonban az volt, hogy kiala-
kítson az épületben egy professzionális kon-
certtermet. Egy olyan terem képe lebegett a 
szeme elôtt, amelynek az akusztikáját kifeje-
zetten erre a célra tervezik, ahol hangver-
senyzongora és orgona van, ahol színházi 
világítás, stúdió áll rendelkezésre, és olyan 

színpad, amelyet sokféleképpen lehet moz-
gatni és az igényeknek megfelelôen átalakí-
tani. Mindez megvalósult: 1995 ôszére sike-
rült létrehozni az ország egyik legjobb 
akusztikájú termét, 330 személyes befoga-
dóképességgel. Záborszky Kálmán egyik 
elsô gondolata az volt, hogy e professzioná-
lis koncertteremben hozzá kell járulnunk a 
jövô közönségének felneveléséhez.
 
y Hogyan képzelte ezt a gyakorlatban?

– Megszületett a képzeletében egy olyan so-
rozat, amely fôként a gyerekekhez és a fiata-
lokhoz de természetesen a családtagjaikhoz 
és tanáraikhoz szól. Rögtön az elején megfo-
galmazódott benne az az igény is, hogy ne 
egyszerûen koncertekrôl legyen szó, hanem 
ezeken az eseményeken hangsúlyosan le-
gyenek jelen a társmûvészetek is. Ez lett a 
késôbbi Pastorale.

y Az is már a kezdet kezdetén megfogal-
mazódott, hogy a célközönség alapvetôen 
Zugló lakossága kell legyen?

– Az nyilvánvaló volt, hogy nagyrészt a saját 
zeneiskolánk és szakközépiskolánk gyere-
kei jönnek majd el a családjukkal, de a cél-
közönség földrajzi értelemben nem volt és 
ma sincs behatárolva. Olyannyira nem, 
hogy vidékrôl is hoztak fel csoportokat bu-
szokkal, sôt az országhatáron túlról érkezô 
csoportjaink is voltak. Elôfordult, hogy egy 
külföldi csoportot angolul kellett köszönte-
nem. Mindez tehát ’96/97 tájékán körvona-
lazódott, és a koncepció lényege az volt, 
hogy ne csak koncert legyen, ne csak zene, 
hanem ismeretterjesztés, vetítés is, lehetôleg 
minél több társmûvészet bevonásával: tánc, 
színészet, bábjáték, film, képzômûvészet… 

y Összmûvészeti produkciókról beszélünk…
– Valóban, és éppen ez a sorozat egyik nagy 
vonzereje. A különféle mûvészeti ágak fel-
erô sítik egymás hatását. Kezdetben Zá-
borszky Kálmán két mûsorvezetôt kért fel: 
Zelinka Tamást és engem. Két párhuzamos 
sorozat indult el: egy a kisebb gyerekek, egy 
másik pedig a gimnazisták és egyetemi hall-
gatók számára. Mindkét sorozatot mindket-
ten vezettük: felváltva voltunk mûsor ve ze-
tôk, teljesen összedolgoztunk. Zelinka Ta-
más korábban is vezette már a zenekari kon-
certeket, én pedig frissen kerültem a konziba 
tanárként, és úgy lettem a Pastorale-sorozat 

„varázsolni akartunk…”
solymosi tari Emôke zenei ismeretterjesztésrôl, a zuglói zeneház ifjúsági hangversenyeirôl 
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a hangversenyközönség fogyása, ma 
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azért, hogy minden negatív tendencia 

ellenére sikerüljön felnevelni  

a jövô koncertlátogatóit, egyáltalán:  
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vele beszélgettünk a zuglói sikerekrôl.
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mûsorvezetôje, hogy korábban az egyik 
zon goratanár megkért, vezessem az egyik 
zongora tanszaki koncert mûsorát. Ezt látta 
és hallotta Záborszky Kálmán, és ennek ta-
pasztalatai alapján kért meg arra, hogy rend-
szeresen is foglalkozzam a mûsorvezetéssel. 
Visszatérve a két frissen indított sorozathoz: 
közülük az egyiknek a Pastorale címet ad-
tam, mivel az akkori tematikus koncertek 
csupa természeti jelenséggel foglalkoztak – 
ez volt a kicsiké, a nagyobbaknak szóló so-
rozat pedig a Kék rapszódia címet viselte.

y Ha a Pastorale eredetileg csupán egyet-
len sorozat alkalmi címe volt, hogyan ál-
landósult mégis?

– A sorozat rögtön az elején olyan nagy si-
kert aratott, hogy a Pastorale márkanévként, 
brandként kezdett funkcionálni. Telt házas, 
vastapssal záruló koncertek voltak, igen jó 
sajtóvisszhanggal. Akik tanúi voltak a fogad-
tatásának – pedagógiai szakemberek, újság-
írók, muzsikusok –, figyelmeztettek: eszünk-
be ne jusson megválni tôle, ez már beivó-
dott az emberek tudatába, maradjon meg. 
Így történt, hogy azóta is ez a mûsorok ösz-
szefoglaló címe. Záborszky Kálmán két ta-
pasztalatot szûrt le. Egyrészt úgy érzékelte, 
hogy a gimnazista korosztály részérôl ki-
sebb az érdeklôdés. Ezzel tehát leálltunk: a 
Kék rapszódiából csak egy évig ment a soro-
zat. Másrészt úgy döntött, hogy a Pastorale-
nak én legyek a mûsorvezetôje. Zelinka Ta-
más tehát megmaradt a nagyzenekari kon-
certek vezetésénél, én pedig nagy lelkese-
déssel folytattam a Pastorale-t. Az 1999-es 
Pastorale-tól kezdve – azaz idén éppen ti-
zenöt éve – egyedül vezetem a sorozatot, de 
a szerkesztésben folyamatosan konzultálok 
Záborszky Kálmánnal, aki általában elfo-
gadja az eleinte merésznek tûnô ötleteimet 
is. Nagy ugrást jelentett, amikor 2006-ban 
megalakulhatott a Zuglói Filharmónia. Az-
óta a Pastorale-koncertek egyik állandó sze-
replôje a Magyar Örökség díjas és 2011-ben 
a Nemzeti Ifjúsági Zenekar címet is elnyert 
Szent István Király Szimfonikus Zenekar, 
amely éppen 2006-ban válhatott hivatásos 
együttessé.   

y Miben különböznek ezek a programok 
az összes más intézmény és zenekar által 
bemutatott ifjúsági koncertektôl és is me-
ret terjesztô mûsoroktól?

– Például abban, hogy igen mívesen, az átla-
gosnál nagyobb gonddal vannak megszer-
kesztve. A lehetô legmagasabb minôség a 
cél, mind a tematikát, mind a felépítést, 
mind a zenei interpretációt, mind a színpadi 
kivitelezést (a világítást, vetítést stb.), mind a 

mûsorvezetôi szöveget tekintve. Fontos cé-
lunk a változatosság, a sok szí nû ség. Nagyon 
sok témáról-területrôl esik szó, hogy csak 
néhányat említsek: népzene, barokk, klasz-
szikus, romantikus, modern és kifejezetten 
kortárs zene, opera, tánc mû vé szet, a kép zô-
mû vészet és zene kapcsolata… Szeretnénk 
a közönségünknek egy színes, sokrétû ké-
pet adni, azzal a céllal, hogy megszeressék 
az értékes zenét, megismerjék az opera mû-
fa ját, de például odafigyeljenek az építé-
szetre, a képzômûvészetekre, legyen ked-
vük elmenni kiállításokra is. És persze 
olyasmire is nagyon figyelünk, hogy med-
dig terjed egy gyerek koncentrációs képes-
sége. Tudjuk, hogy hány perc az a maxi-
mum, amellyel egyféle dologból terhelhetô, 
mert utána már váltani kell ahhoz, hogy ne 
lankadjon el a figyelme. Nem mindegy, 
hogy például egy zongoramû milyen hosz-
szú. Ha túlságosan terjedelmes, nem vehe-
tem be a programba. 

y Milyen terjedelmûek a Pastorale prog-
ramjai?

– A Pastorale sorozat – amely már 1997 óta 
zajlik, eddig több mint 200 koncert valósult 
meg a keretein belül, a nézôk száma pedig 
legalább hatvanezer – kétrészes, két órás 
nagy koncertekbôl áll. Ha elkezdôdik egy 
mûsor délután négykor, akkor csúszással, 
tapssal, szünettel együtt hatkor, vagy né-
hány perccel késôbb véget kell érnie. Szá-
momra mindig nagy élmény megtervezni 
egy elôadás ívét. Mi mi után következzék, 
honnan hová jussunk el, mi hogyan hatáso-
sabb… Gyakran több variációt is kipróbá-
lunk, és a leghatásosabbat választjuk.  Min-
den nek pontosan kell illeszkednie, pedig a 
programok, ahogyan jeleztem, nagyon sok-
ré tûek. Általában van vizuális illusztráció, 
tehát azt, amirôl beszélek (egy személyt, 
épületet, kéziratot stb.), ki is vetítem, de sor 
kerül beszélgetésekre is. Nálunk még egy 
hangszerbemutató koncert sem átlagos. 
Máig emlékezetes, amikor berendeztünk 
egy hegedûkészítô mûhelyt, meghívtunk 
egy igazi hangszerkészítô mestert az 
elôadásra, meg a segítôjét. Ott dolgoztak kö-
tényben, körülöttük az alapanyagokkal és a 
szerszámaikkal, a pódiumon pedig egy 
operatôr egy kamerával mindent felvett, az 
apró tárgyak szimultán megjelentek egy ha-
talmas kivetítôn, hogy mindenki minden 
apró részletet tökéletesen láthasson. Színhá-
zi je le netszerû epizódok is akadnak – így 
minden élménnyé válik (reményeink szerint 
életre szóló élménnyé). Tudjuk, hogy ami-
hez érzelmek kapcsolódnak, az sokkal in-
kább megtapad a memóriában. 

y Ilyen szempontból nyilván az össze kötô-
szöveg jellegétôl is sok függ.

– A szöveg megírását (fôként a különlege-
sebb témáknál) gyakran elôzi meg a ré-
szemrôl komolyabb kutatómunka, mivel 
szeretnék a lehetô legérdekesebben beszél-
ni a szerzôkrôl, a darabokról, hogy azokat 
minél közelebb tudjam vinni a közönség-
hez, és minél nagyobb kedvet tudjak hozzá-
juk csinálni. Nem mindig mondok megírt 
szöveget, elôfordul, hogy szabadon beszélek 
– de az is „ki van találva”, meg van tervezve. 
Ha megírom a szöveget (és erre gyakran 
szükség van, mert hajszálpontosan be kell 
tartani az idôtervet), akkor is igyekszem úgy 
felolvasni, mintha rögtönöznék. Fontos, 
hogy a gyerekek számára is érthetô, kö vet-
hetô legyen, amit mondok, fontos az oldott-
ság, a kedvesség, a sok mosoly, ugyanakkor 
mind a szövegben, mind az elôadásmódban 
meg kell jelennie egyfajta emelkedettség-
nek, ünnepélyességnek, hiszen ez jellemzi a 
„felnôtt” koncertéletet is, amelyre elô kíván-
juk készíteni a fiatalokat. 

y A sok és sokféle téma és mûfaj közül mi 
az, amit legjobban kedvelsz?

– Voltak tematikus koncertek, hogy csupán 
néhány kiragadott példát mondjak: mada-
rak és rovarok; az évszakok; manók, tündé-
rek, boszorkányok; bohócok és bûvészek; 
észak-európai országok zenéje; a középkor 
zenéje (illúziókeltô díszlettel!); a magyar ba-
rokk fejedelmek udvara; a romantika korá-
nak magyar és európai táncai; a balett törté-
nete (balett-próbatermet is berendeztünk a 
színpadon), egyes zeneszerzôket (Haydn, 
Chopin, Liszt, Bartók, Kodály, Lajtha) bemu-
tató mûsorok; mûfajokat-formákat meg-
ismertetô programok (variáció, négykezes, 
versenymû), hangszerbemutatók (orgona, 
rézfúvók, fafúvók, vonós és pengetôs hang-
szerek, különleges magyar hangszerek: tá-
rogató, cimbalom). Nagyon színes a válasz-
ték. Egyszer még az Indonéz Követséggel is 
együttmûködtünk, hogy bemutassuk Indo-
nézia zenéjét – sôt egész kultúráját, zenével, 
tánccal, árnyjátékkal, filmrészletekkel. Már 
az elôcsarnokban indonéziai tárgyak várták 
a közönséget.

y Gondolom, nemcsak az Indonéz Nagykö-
vetséggel mûködtetek együtt az évek so-
rán…

– Valóban, a partnerek nagyon fontosak. 
Minden mûsorhoz olyan vendégeket hí-
vunk, akik munkájukkal, mûvészetükkel az 
adott témához leginkább illenek, és persze 
az adott terület legjobbjai. Állandó partne-
rünk a Magyar Táncmûvészeti Fôiskola (itt 



mûhEly

XXI. évfolyam 6. szám18

utánpótlás

szeretném kiemelni Szakály György rektor 
úr és Schanda Beáta mûvészeti menedzser 
nevét, akik csodálatos munkatársaink, iga-
zán sokat köszönhetünk nekik), de az évek 
során rengeteg mûvész járt már nálunk a 
Company Canario Historikus Tánc együt tes-
tôl Lakatos György fagottmûvészig, Várdai 
Istvántól Stuller Gyuláig, Falvai Sándortól 
Spányi Miklósig, Szüle Tamástól az Egri-
Pertis Zongoraduóig, Sebestyén Mártától 
Berecz Andrásig, a Vujicsicstól a Muzsikás 
Együttesig. Az elôbb a magam legsajátabb 
szívügyét kérdezted: számomra a teljes 
Pastorale sorozat talán legkedvesebb része 
az, amikor operákat ismertetünk meg a kö-
zönséggel. Úgy éreztük, nem elég, ha a kö-
zönséget a hangverseny-repertoárba, a kon-
certek világába vezetjük be, fontos, hogy a 
zenés színházzal is megbarátkozzanak. A 
legelsô ilyen típusú programunk során az 
operarendezés területére is elkalauzoltuk a 
közönséget: megmutattunk Pergolesi Úrhat-
nám szolgálójából egy jelenetet – különbözô 
rendezôi felfogásokban –, és a közönség ki-
választhatta, melyik rendezésben legyen a 
jelenet, amikor a teljes opera elôadásra ke-
rül. 2006 óta már minden évben mûsorra 
tûzünk egy opera-keresztmetszetet – eddig 
elsôsorban Mozart és Donizetti vígoperái 
közül válogattunk. Ezek megrendezésére 
általában Ionel Panteát hívjuk meg, de Hor-
váth Zoltánnal is többször dolgoztunk 
együtt. A Magyar Állami Operaháztól gyak-
ran kapunk kölcsön díszleteket, jelmezeket, 
és profi világosítók is érkeznek hozzánk on-
nan. Nagyon szeretem azokat az idô sza-
kokat, amikor az operák összekötô szöve-
gét fogalmazom. Ez igen aprólékos munkát 
jelent, ha az a célom, hogy az összekötô 
szöveg még tovább emelje a nagyszerû éne-
kesekkel megvalósuló elôadások fényét. 
Ilyenkor nem annyira zenetörténész va-
gyok, hanem író, ahhoz pedig, ahogyan el-
mondom a szöveget, a színészi képessé-
geimet kell megmozgatnom. Az ilyenfajta 
„kirándulás” óriási élmény nekem. Amúgy 
nem egyszer elôfordul, hogy gyerekek meg-
pillantanak az utcán, és felkiáltanak: „Ott 
megy a mesélô!” 

y Sok vendégmûvészt említettél. Tegyük 
hozzá mindehhez, kik rajtad kívül az ál-
landó szereplôk.

– A Zuglói Filharmónia – Szent István Király 
Szimfonikus Zenekar alapvetô fontosságú, 
és persze a zenekar karnagyai: Záborszky 
Kálmán, Horváth Gábor, Ménesi Gergely. 
Mindenképpen meg kell említenem a saját, 
kiemelkedô tehetségû növendékeinket, il-
letve volt növendékeinket, akik jelenleg a 

Zeneakadémián tanulnak, vagy esetleg már 
világjáró mûvészek. 

y Hogyan történik a közönségszervezés?
– Lelkes, fiatal rendezvényszervezôk dol-
goznak nálunk. A közönség általában bérle-
tet vásárol a sorozatra, de el lehet jönni egy-
egy koncertre is. Mára több generáció követ-
te egymást a közönségünk soraiban: az egy-
kori diákok, akik a mûsorainkra jártak, 
felnôttek, elhozzák a gyerekeiket is. De az is 
elôfordul, hogy azok a szülôk, nagyszülôk, 
akik a gyerekeikkel, unokáikkal járnak hoz-
zánk, hûségesek maradnak azután is, hogy 
a gyerekek, unokák gimnáziumba, egye-
temre kerülnek, és – legalábbis egy idôre – 
más köti le az érdeklôdésüket. A kommuni-
káció sokrétûen zajlik, az éves mûsoraink 
felkerülnek az internetre, de szórólapokat is 
kézhez kapnak az érdeklôdôk. Gyakori, 
hogy karácsonyi ajándékként veszik meg a 
bérleteket. Sokan már elôre érdeklôdnek, 
mikortól lehet hozzájutni a bérletekhez. 
Kapcsolatot tartunk a sajtóval, írnak, rádió- 
és televíziómûsorokat készítenek rólunk. 
Legfontosabb azonban az, hogy van egy 
törzsközönségünk, amelyre régóta és bizto-
san építhetünk. A terem általában megtelik. 
Az operák pedig még ezen az állandósult 
nagy érdeklôdésen belül is különleges he-
lyet foglalnak el. Az évad egyébként a 
következôképpen épül fel: a február-már-
cius-áprilisi programjaink a Zeneházban 
zajlanak (opera, tematikus koncert, hang-
szerbemutató, persze évente más sorrend-
ben), a negyedik esemény, a májusi záró 
koncert azonban mindig az Állatkertben 
van. Kezdetben a Japánkertben tartottuk a 
koncerteket, mostanában pedig már a Va-
rázshegy nevû kiállítóteret használhatjuk, 
tehát nem vagyunk kitéve az idôjárás válto-
zékonyságának. Az a hagyományunk, hogy 
ez a májusi, állatkerti koncert mindig népze-
nét kínál: minden évben egy másik táj zené-
jét és táncait. Itt is volt már minden, a skóttól 
a görögig, a délszlávtól az indiaiig – és ter-
mészetesen sorra kerültek a történelmi Ma-
gyarország különbözô tájegységei is.

y Térjünk át a másik nagy csoportra, az 
iskolai koncertekre!

– Ezek 2011 ôszén indultak, és két korosz-
tályt céloznak meg. Az egyik az 5–10 évese-
ké: az ô számukra mindig tavaszonként 
adunk tizennyolc koncertet, a másik korcso-
port a 10–18 éveseket foglalja magába. Az 
utóbbiak koncertjeinek idôszaka az ôsz. Ko-
dály azért akarta éppen az általános iskolák-
ban meghonosítani az ô zenei nevelési kon-
cepcióját, mert általános iskolába mindenki 

jár. A zeneiskola elitintézmény, ahová válo-
gatott gyerekek kerülnek, legalábbis általá-
ban olyan gyerekek, akiknek a szüleiben is 
van igény a mûvészeti nevelésre. A cél tehát 
az, hogy a mûvészetek személyiségnevelô, 
személyiséggazdagító hatásából minden 
egyes gyerek részesülhessen – legalábbis itt, 
Zuglóban. Ezekre a koncertekre az iskolák 
csoportosan hozzák a gyerekeket, méghoz-
zá körülbelül 330 fôs csoportokban – ennyi 
gyereket tudunk egyszerre leültetni. A kon-
cepció lényegéhez egy statisztika adta az 
ösztönzést Záborszky Kálmán számára. E 
sze rint Magyarországon a gyerekeknek mind-
össze egy százaléka jut el koncertterembe, 
operaházba, színházba, kiállításokra. Zug-
lóban szerencsére ennél jobb a helyzet: 
Záborszky Kálmán felmérése szerint négy 
százalék… Az elképzelés az volt, hogy ha 
már – sajnálatos módon – ennyire megrit-
kultak az általános iskolai énekórák, és sok 
esetben – mondjuk ki – alkalmatlanná vál-
tak arra, hogy a gyerekekkel megszerettes-
sék a zenét, akkor nekünk kell lépni azért, 
hogy a jövôben is legyen közönség. 

y Ezen a ponton, gondolom, el kellett kez-
dôdnie az együttmûködésnek az iskolák-
kal. Nem ütköztetek ellenállásba?

– Kétirányú harcot kellett kezdeni. Évente 
több mint tízezer gyereket kell megmozgat-
nunk – és persze zenekart, szólistát, tánco-
sokat fizetni. A tervet csak úgy lehet megva-
lósítani, ha az iskoláknak nem kell fizetniük, 
ha tehát ingyen kaphatják tôlünk a progra-
mot a csoportjaik számára. Ezt a terhet nagy-
részt a Zuglói Önkormányzat vállalta. Ezt 
követôen meg kellett értetni az igazgatókkal 
és a tanárokkal, hogy az nem veszteség, ha 
– egyszer egy évben – egy ilyen program 
kedvéért elmarad néhány tanóra (ahhoz, 
hogy a csoportok a Zuglói Zeneházban egy-
egy koncerten részt vegyenek, nagyjából 
három tanórának kell elmaradnia: egynek, 
amíg ideutaznak, egynek, amely alatt meg-
hallgatják a programot, és egynek, amely-
nek idejét az iskolába való visszautazásra 
használják fel), hanem ez igenis nyereség, 
mert itt olyasmit kap a gyerek, ami pótolha-
tatlan. Záborszky Kálmán eleinte tapasztalt 
ellenállást az igazgatók részérôl – de csak 
akkor, amikor még csupán a tervrôl értesül-
tek, és magát a programot még nem látták-
hallották. Miután megkezdôdtek a hangver-
senyek, azonnal óriási volt a siker. A Muzsi-
ka Igézet a jövôért, a Magyar Nemzet Csoda 
Zuglóban címmel számolt be arról, ami 
megvalósult. Itt valóban varázslat történt – 
és bevallhatom, tényleg ez volt a célunk: va-
rázsolni akartunk. Ezt az ars poeticát még 
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zeneakadémiai tanulmányaim idejérôl, ked-
ves néhai tanáromtól, Dr. Ujfalussy Józseftôl 
hoztam magammal. Az egyik órán felírta a 
táblára: cantare (énekelni) – incantare (vará-
zsolni). A zene és a varázslás szorosan ösz-
szefügg. És az emberi léleknek szüksége 
van erre az elvarázsolt, megemelkedett álla-
potra. 

y Hogyan kezdtétek, mi volt az elsô prog-
ram?

– Liszt születésének kétszázadik évforduló-
ján, 2011-ben egy olyan mûsorral akartunk 
elôállni, amely egyrészt megismerteti a fiata-
lokkal Liszt Ferencet (különös tekintettel 
magyarságtudatára, a magyar történelem-
hez és kultúrához való kötôdésére), más-
részt bebizonyítja a fiatal közönség számára, 
hogy a komolyzene számukra is érdekes és 
élvezetes lehet. Az elsô elôadás legelején 
nyilvánvaló volt, hogy a kamaszok többsége 
nem érdeklôdik a komolyzene iránt, életé-
ben nem volt még szimfonikus zenekari 
koncerten. Ott ültek velem szemben, hát ra-
dôltek, és az látszott az arcukon, hogy „úris-
ten, megint egy kötelezô program, amire el 
kellett jönni”… Én azonban biztos voltam 
benne, hogy nagyszerû lesz a produkció, hi-
szen mindent megtettünk érte, alaposan 
elôkészítettük, eleget próbáltuk, és a gyö-
nyö rû zenéknek, táncoknak, jelmezeknek, a 
filmrészleteknek, a szövegeknek hatniuk 
kell. Az pedig életem egyik legcsodálato-
sabb élménye volt, amikor alig néhány perc-
cel az elôadás kezdete után már azt láttam, 
hogy mindenki elôre dôlve, kerek szemek-
kel figyel és hegyezi a fülét. Vagyis hatott a 
varázslat. A kamaszok a végén lelkesen tap-
soltak, és ez minden egyes csoport esetében 

megismétlôdött. (Nyilván hamar elterjedt a 
híre, hogy valami nagyon jó történik a Zene-
házban, mert az idegenkedést a késôbbi 
csoportoknál már az elsô percekben is alig 
lehetett tapasztalni.) Odajöttek hozzánk 
azok az igazgatók is, akik kezdetben elle-
nezték a kötelezô programot, és köszönetet 
mondtak, azt kérdezve, nem lehetne-e sû-
ríteni a programokat. Ma már, amikor ne-
gyedik esztendeje rendezzük ezeket a soro-
zatokat, érzékelhetô, hogy a diákcsoportok 
várják, mikor jöhetnek el a Zuglói Zeneházba. 
Ünneplôbe öltözve, fegyelmezetten ülnek be 
a széksorokba, és utólag is megfogalmaz-
zák, milyen sokat kaptak az elô adásoktól. 
Sok szívmelengetô levelet kapunk. Számom-
ra ez a Felfedezôúton elnevezésû program 
az egyik leg gyö nyö rûbb feladat, amiért há-
lás vagyok Záborszky Kálmánnak, holott 
rendkívül sok elôkészítô munkát és nagy te-
herbírást igényel, hiszen 10 nap leforgása 
alatt 18 hangversenyen kell a tôlünk telhetô 
maximumot nyújtanunk. 

y Hogyan követték egymást az egyes évek 
programjai?

– A 10–18 éves korosztály számára 2011-
ben valósult meg az elsô mûsorunk Lisztrôl, 
ezt egy Erkel-összeállítás követte, majd 
Hadyn és Brahms jött (hogyan hatottak a 
magyar táncok a két komponista zenéjére), 
most pedig Beethoven és Magyarország 
kapcsolatáról zajlik hangversenysoroza-
tunk. Arra számítunk, hogy ha minden év-
ben megvalósul egy hangverseny, idôvel 
ezeknek az élménye és ismeretanyaga egy-
másra épül a gyerekek tudásában és ízlés-
világában. Tegyük hozzá: építünk az iskolai 
történelem- és irodalom-oktatásban általuk 

tanultakra is, hogy amit tôlünk kapnak, 
ilyen értelemben is termékeny talajra talál-
jon. És persze itt, ebben a sorozatban is 
„összmûvészetiek” a törekvéseink: nemcsak 
zene szól, de tánc, vetített kép, film, iroda-
lom, képzômûvészet is szerepet játszik a 
komplex élmény kialakításában. Arról nem 
beszélve, hogy egy kitûnô együttes, a Szent 
István Király Szimfonikus Zenekar játszik 
nekik, magas színvonalon! Évente kétszer 
18, azaz összesen 36 koncert valósul meg 
Zugló nagycsoportos óvodásainak, általá-
nos iskolásainak és középiskolásainak ze-
nei neveléséért. Én vagyok a szerkesztô-
mûsorvezetô, de a kicsiknek rendezett 
programokon van egy kitûnô játékmester 
párom is: Szerényi Béla népzenész, aki 
megénekelteti a gyerekeket, kihívja néhá-
nyukat a színpadra. Erre az interaktivitásra 
az 5–10 éves korosztálynak nagy szüksége 
van ahhoz, hogy az elôadás valóban él-
ménnyé váljék számára. A kerület örömmel 
fogadta a tevékenységünket: mostanra már 
tisztán látják, milyen fontos missziót teljesí-
tünk. Az ilyen típusú koncertjeink száma 
már meghaladta a 125-öt, és eddig összesen 
37 000 gyermek, illetve nagyobb diák né-
zônk volt a program során. Az az álmunk, 
hogy ez máshol is megvalósuljon, természe-
tesen a lehetô legmagasabb színvonalon, 
mert a gyereknek csak a legjobb elég jó, 
ahogyan erre Kodály is figyelmeztetett. Az 
lenne az ideális, ha az egész országban min-
den gyereknek megadatna az a lehetôség, 
ami itt Zuglóban megadatik. Kiváltságosnak 
érzem magam, hogy egy ilyen misszióban 
alkotó módon vehetek részt. 

Csengery Kristóf

Az Interkoncertnél hármuk között osztották 
fel a mûfajokat: Gergely Marihoz tartoztak a 
nagyegyüttesek, Gedényi Ildikó dolgozott a 
szólistákkal, karmesterekkel és kamaraze-
nekarokkal, Zimányi Zsófiáé pedig az ope-
ra volt. 
„Ez a nagy szervezeti átalakítás 1974-ben 
történt” – meséli Gedényi Ildikó, aki több 
mint negyedszázadon keresztül, huszonhat 
esztendôt át dolgozott az Interkoncert mun-
katársaként. „Ezt megelôzôen ugyanis föld-
rajzi területek szerint foglalkoztunk a mû-
vészekkel. Nagy vendégjárás folyt abban az 
idôben, hiszen olyan mûvészeket hoztunk 
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